
A Városvédő és –Szépítő Egyesület elnökségének beszámolója 

a 2014. évben végzett munkáról 

 

(Elhangzott 2015. február 27-én (pénteken) 16 órakor kezdődő egyesületi beszámoló 

közgyűlésen a Piculás Civilházban) 

 

Tisztelt Egyesületi Tagok! Kedves Városvédő Társaim! Tisztelt Vendégeink! 

 

Az elnökség nevében szeretettel köszöntöm Önöket. Külön köszöntöm Kecze István 

polgármester urat – egyesületünk tagját - valamint, a civil szervezetek képviselőit, 

partnereinket, társegyesületeink képviselőit. Köszönöm, hogy elfogadták meghívásomat a 

közgyűlésre. 

 

Beszámolóm megtartása előtt szomorú kötelességnek kell eleget tennem. El kell mondanom, 

hogy ebben az évben elhunyt egyesületünk nagyon régi támogatója: Petrikás Árpádné 

Debreceni lakos. Kérem, emlékét jegyzőkönyvünkben is örökítsük meg. 

 

A 2014-re tervezett munka elvégzését – az előző évekhez hasonlóan - sikeresnek mondhatom. 

Egyesületünk tagsága tevékeny, szívesen vállal feladatot, az elnökség tagjai rugalmasan végzik 

munkájukat. Közös, egymást gyakran kiegészítő tevékenységünk teszi eredményessé és 

sikeressé egyesületünk működését.  

 

A munka egész évben folyamatos volt, a tervezett feladatokat kivétel nélkül elvégeztük: 

 

- az elnökség 5 alkalommal (mindig határozatképesen) ülésezett, 

- az ellenőrző bizottság saját beosztás szerint tartotta üléseit, a pénztárossal és az 

elnökséggel rugalmasan együttműködött és a szükséges módon segítséget nyújtott, 

- a Nagykun Kisújszállásért Alapítvány Kuratóriuma saját munkaterv szerint ülésezett. 

 

Jelenleg közösségünknek 150 fő magánszemély és 3 jogi személyiségű tagja van. …. főnek (a 

tagdíjfizetés hiánya miatt) megszűnt a tagsági viszonya, 1 fő kilépett, viszont nagy öröm, hogy 

az év folyamán 7 új tag került felvételre: 

Ábri Imre, Doba József, Doba Józsefné, Rideg Istvánné, Tóth Lajosné, Varga József, Végh 

Melinda, Zana Tünde. Szeretettel köszöntjük őket. 

Kérem az új tagokat, amennyiben jelen vannak, álljanak fel, had lássuk őket. Egyben kérem 

tagtársainkat, vonjuk be őket munkáink elvégzése során, hogy minél hamarabb megtalálják a 

hozzájuk legközelebb álló tevékenységet, ezzel elősegítve közösségünkbe történő 

beilleszkedésüket. 

 

Egyesületünk sikeres működésében, a vállalt feladatok teljesítésében nagy segítségünkre 

vannak évek óta a város civil szervezetei, a közművelődési intézmények, az iskolák, cégek 

munkatársai - akik főleg egyesületi tagjainkon keresztül segítik munkánkat -, jelentős 

támogatónk az önkormányzat, valamint a vállalkozók és városunk lakói is. 

 

Tervezett feladataink teljesüléséről már részletesen olvashattak a Közhasznúsági jelentésben. 

Ennek ellenére engedjék meg, hogy szerteágazó éves munkánkból csak a legjelentősebb 

rendezvényeinkből mégis, ismertessek néhányat: 

 

 



1. Március 1-jén került megrendezésre a Tavaszköszöntő Nagykun Bál a Városvédő és –

Szépítő Egyesület szervezésében. A helybéli bálozók mellett 21 település képviselői 

töltötték meg a Városháza elegánsan feldíszített dísztermét.  

Úgy érezzük, hogy a Bálon részt vevő népes vendégsereg jól érezte magát, ismét jó hírét 

vitték városunknak szerte az országban. A bál elérte célját: színvonalas, a hagyományőrző 

rendezvények hangulatát idéző, helyi szokásokra épülő, de a mai kor igényeinek 

megfelelően szervezett rendezvény keretében elevenítettük fel városunk báli szokásait, a 

vendégekkel megismertettük hagyományőrzőink értékes munkáját, valamint az együtt 

töltött idő és a beszélgetések során erősítettük helyi és elszármazott vendégeink identitását, 

a vidéki résztvevőkben pedig az összetartozás, az összetartás fontosságát. 

 

2. Március 14-én sikeresen lebonyolítottuk a megemlékezést az Illéssy-Kossuth 

Emlékkapunál, majd a fáklyás felvonulást. Több mint 100 db fáklyát osztottunk ki a 

résztvevőknek. Jó érzés, hogy az immár hagyományosnak mondható felvonulás a város 

minden oktatási intézményét bevonó programmá szélesedett. 

Mindkét rendezvényünkön közreműködött a 48-as Olvasókör Asszonykórusa és a Nagykun 

Nádor Huszárbandérium. Köszönjük! 

 

3. Márciusban elkészült a Turgony ősi telephely újramart emléktáblája. 

 

4. Április 18-án megszerveztük a Műemléki Világnapot. A családias jó hangulatú 

megemlékezés keretében lepleztük le az Alapfokú Művészetoktatási Iskola falán a helyi 

védettséget jelző táblát. A megemlékezés a Gaál Kálmán díjak átadásával folytatódott. 

Díjazottjaink kilétét sikerült mindvégig titokban tartani, így nagy meglepetés érte Fekete 

Imréné Ancikát és Szepesi Jenőt. A rendezvény jó hangulatú baráti vacsorával zárult. 

 

5. Április 26-án megszerveztük az „Időutazás a gémeskút körül” hagyományőrző 

rendezvényünket, a városi rendezvények sorába harmonikusan beilleszkedő hagyományos 

programunk sok környékbeli lakót vonzott. A résztvevők vízhúzó-, karikás csörgető-, és 

főző versenyen vehettek részt. Horváth György Nagykun főkapitány és 3 társa, valamint 

Szűcs Gábor ifjú lovasgazda hagyományos öltözékben lóháton érkezett, így ismét lehetőség 

nyílt a gyerekeknek lovaglásra, de volt ismét állat simogatás is. A kézműves sátorban 

Balogh Károlyné vezetésével szalmafonási technikákkal lehetett megismerkedni, míg a 

Morgó vesszőfonó kör tagjai és a csipkeverők új színfoltot hoztak a rendezvénybe. 

Örömünkre szolgált, hogy a Tájház ismételt megnyitása is kapcsolódott rendezvényünkhöz. 

 

6. Május 9-én délután az országos TESZEDD akciónaphoz csatlakozva az előző évhez 

hasonlóan koordinátori feladatokat is felvállalva megszerveztük és lebonyolítottuk a 

köztisztasági napunkat. Több hetes előkészületi munka során az első hívó szóra jelentkezett 

a város összes oktatási intézménye, és partner egyesületek tagjai is. A csoportokat a 

mezőőrök és a közterület felügyelők is elkísérték. Két csoportot szállított térítésmentesen a 

helyszínre és vissza az OPTIBUSZ-CITY Kft. A hulladékot a Magyar Közútkezelő NZRT. 

telephelyére a VGN Kft. szállította be. A 930 kg hulladék összegyűjtésében 203 fő vett 

részt. Minden résztvevő úti csomagot kapott, amelyet a Kisúj Étteremben készíttettünk el. 

 

7. A 28. Városszépítő hét ismét sikeres rendezvény volt. A június 23-27. között megrendezett 

tábor alkalmával - több önkéntes munkát végző középiskolással együtt - idén is sokat 

dolgoztunk városunk közterületeinek szebbé tételéért. A táborvezetőnk Kecze Jánosné 

vezetésével 84 táborozó és 25 fő segítő felnőtt jelentkezett várost szépíteni, akik 1.776 

munkaórában sokféle és értékes munkát végeztek 888.000,- forint értékben (500 Ft/óra).  



A hagyományos juttatásokon túl (póló, ebéd) ismét strandolhattak, kézműves 

foglalkozásokon, karcagi kiránduláson vehettek részt délutánonként a táborozók. A tábor 

utolsó napján megemlékeztünk a holokauszt kisújszállási áldozatairól. Köszönet illet 

minden táborban résztvevő gyereket, fiatalt és segítő felnőttet is a lelkiismeretes, önzetlen 

munkáért. 

Már második éve épült be tevékenységünkbe, az úgynevezett, KÖSZI (közösségi szolgálati) 

munka, melynek során - kölcsönös együttműködés alapján - hozzásegítjük elsősorban a 

kisújszállási középiskolásokat feladatuk teljesítéshez, ők pedig munkájukkal jelentősen 

hozzájárulnak városunk szépítéséhez, az egyesület munkájához. Szívesen jönnek hozzánk 

dolgozni, sokan a kötelező óraszámon túl is tevékenykednek. Sok tevékenységük közül a 

leglátványosabbak, a Porcsalmi Lajos sporttelep munkálatai, a Zsidó temető gaztalanítása, 

sírok gondozása. Jelenleg a két helyi és hét vidéki középiskolával állunk kapcsolatban. 

 

8. Kisújszállás 208 zsidó lakosát 1944. június 18-án hurcolták el a helyi gettóból, ezért - a 

Magyar Holokauszt Emlékév 2014 Kisújszálláson című pályázat keretében - egy ehhez 

közeli időpontban szerettük volna megrendezni a városi ünnepséget. Egyeztetve a Jász-

Nagykun-Szolnok Megyei Izraelita Hitközség képviselőivel július 6-án délelőtt felnőtt 

tagtársainkkal látogattunk el a karcagi hitközség mártír megemlékezésére a karcagi 

zsinagógába. Kisújszálláson délután került sor a bensőséges megemlékezésre a Holokauszt 

emlékfalnál (Pallagi Gyula tér). Dr. Ducza Lajos, egyesületünk tiszteletbeli elnöke, mondott 

emlékező beszédet, ezután vendégünk, Deutch László főrabbi gyászbeszédét hallgattuk 

meg, majd Szilágyi Gábor főkántor úr énekelt. A megrendült közönség egy-egy kavics, 

vagy virág elhelyezésével tisztelgett a zsidó mártírok emléke előtt. 

 

9. Nagyszabású rendezvényekben nem volt hiány ez évben sem, szeptember különösen sok 

feladatott tartogatott számunkra. Kulturális Örökség Napjai alkalmából szeptember 19-én - 

szintén a Magyar Holokauszt Emlékév 2014 Kisújszálláson című pályázat keretében - 

Rekviem egy közösségért címmel emlékkiállítást és könyvbemutatót szerveztünk. 

Szép számban jelentek meg egyesületi tagtársaink és meghívott vendégek. Sokan 

rácsodálkoztak a régi utcaképekre és az eltűnt épületekre. A megnyitó és könyvbemutató 

után jó hangulatú beszélgetések, nosztalgiázás következett. Az eltelt időszakban több 

magánszemély, csoport, klub is megnézte kiállításunkat, még vidékről is jelentkeztek a 

kiállítás megtekintésére. 

 

10. „Kisújszállás hazavár” címmel idén egyesületünk rendezte meg az elszármazottak 

találkozóját szeptember 20-21-én - a Kisújszállás városközpont funkcióbővítő megújítása 

mini-projektek támogatásra kiírt - nyertes pályázatunknak köszönhetően. Szombaton, a 

megnyitó ünnepség után, koncert, városi séta, istentisztelet és baráti vacsora színesítette a 

programot. A rendezvény az Önkormányzat, a Városi Nyugdíjas Klub, a Művészetei iskola 

és sok más segítő támogatásával valósult meg. 

 

A második napon – hagyományosan – kirándulni hívtuk elszármazott vendégeinket. Dr. 

Tóth Albert vezetésével előbb megemlékeztünk Kiss Tamás szülőházánál, - ahol jelen volt 

Kiss Anna és családja is - majd ezt követően a Nagykun Mezőgazdasági Zrt. rizstelepére 

látogattak el az érdeklődők.  

 

A programsorozat keretében azonban vasárnap egy másik jelentős találkozót is szerveztünk, 

az egykori Lipcsey iskolások találkozóját. 2012-ben kezdeményezte az egyesület 

elnöksége, hogy jelöljük meg emléktáblával az egykori tanyasi iskolák helyét. Először a 

göröngyösi-, majd a turgonyi-, idén tavaly pedig a Lipcsey iskola megjelölésére került sor. 

A résztvevők először, egykori tanáraik sírját koszorúzták meg a Nyugati, majd a déli 



temetőben. Az emléktábla avatás helyszínén Dr. Ducza Lajos mondott emlékező beszédet, 

ezzel felelevenítve a 110 éve épült, a tanyasi iskolák sorában egyetlenként a református 

egyház által fenntartott iskola és tanulóinak emlékét. Ezután Toroczkay Endre - akinek 

nagyapja, édesapja és nagynénjei tanítottak az iskolában -, mesélt a Lipcsey iskolához 

kapcsolódó gyermekkori élményeiről. A tábla leleplezése után koszorúk elhelyezésére 

került sor. Szerepi Lőrinc, az iskola egykori diákja, Kanadából hazautazó testvérei nevében 

is elérzékenyülve mesélt gyermekkori élményeiről. Ezután elnök-lelkész úr mondott áldást 

a megjelentekre, az egykor itt lakók és az iskolába járók emlékére. Csoportkép készítés után 

a találkozó jó hangulatú ebéddel folytatódott. Köszönjük mindenkinek, aki bármivel 

hozzájárult a rendezvény megvalósításához. 

 

11. Szeptember 27-én, a Kivilágos–kivirradtig fesztiválon, a „Zöld sátor” működtetése volt fő 

feladatunk. Értékes kiadványokat kaptunk a Hortobágyi Nemzeti Park Igazgatóságától a 

Nimfea Természetvédelmi Egyesülettől, a Kereskedelmi és Hitel Bank Kisújszállási Fiókja 

pedig anyagilag támogatta a Zöld sátor működését. Lehetőségünk nyílt egy új reklám 

molinó készítésére, mely üde színfoltja volt megjelenésünknek. A sátrat nagyon sokan 

keresték fel. A parlagfüves totót kitöltők apró ajándékokat kaptak.  

Itt került sor a tavasszal, Kovácsné Annuska néni javaslatára útjára indított „Fogadj örökbe 

egy villanyoszlopot!” virágosítási akció eredményhirdetésére. Sokan jelentkeztek 

felhívásunkra, sokan viszont csak jelentkezés nélkül virágosították a villanyoszlopok 

környékét. A KÖSZI munkás diákok feltérképezték a várost és a kulturális 

közfoglalkoztatottak segítségével elismerő oklevelet juttattunk el minden virágosítónak, 

egyben kértük őket, hogy jövőre jelentkezzenek felhívásunkra. 

 

A Kivilágos-kivirradtig fesztiválon került sor a megújult Városház palota és park, benne 

a szökőkút ünnepélyes átadására. Nagy örömünkre szolgált, hogy csaknem tíz éves 

kezdeményezésünk vált valóra a szökőkút megépítésével, melyhez egyesületünk az 

adományokból összegyűjtött összeget kiegészítve, 2 millió forinttal járult hozzá. 

 

12. A Piculás Civilház állandó nyitva tartással várta a látogatókat. Mindig volt, aki kinyisson, 

ha civilek tartottak összejövetelt, vagy egyéb program szerveződött a civil házban. Az 

elmúlt évek fejlesztéseinek és munkánk eredményeinek köszönhetően, egyre többen veszik 

igénybe a Piculás Civilház szolgáltatásait, családi és egyéb civil rendezvények céljára. A 

befolyó bérleti díjak, nagy segítséget jelentenek az üzemeltetési költségek 

finanszírozásában. 

 

13. A Piculás Civilházban a NYITOK kisújszállási helyszínének ünnepélyes megnyitója 2013. 

december 05-én. Ezt követően felgyorsultak az események. A sok jelentkezőnek 

köszönhetően egymást érték a képzések. Többször nehézséget okozott az egymásba érő, 

egy időben zajló oktatások helyigényének kielégítése, melyről több elnökségi ülésen is 

tárgyaltunk. A NYITOK tanulószobán kívül az egyesületi iroda és a nagyterem is egyszerre 

volt használatban. Többször korlátozva a már bejáratott egyéb rendezvényeink, bérlőink 

programjait. 

Mielőtt a nehezen bejáratott rendszeres bérlőink elpártoltak volna, egyesületünk 2015. 

május 15-én megigényelte a Piculás szolgálati lakás használati jogát is. 

 

Kisújszállás Város Önkormányzata 2014. június 26-ai ülésén kedvezően bírálta el 

kérelmünket így, az egész épületegyüttes az egyesület térítésmentes használatába került. 

A szolgálati lakást azonnal igénybe vettük a megnövekedett helyigények kielégítése 

érdekében. 

 



A NYITOK központ folyamatosan működött és a szerződésben megfogalmazott 

megvalósulási időszak (első fázis) 2015. január 31-én befejeződött. A fenntartási 

időszakban egyesületünk, mint gesztor szervezet vállalta, hogy a program megvalósítását 

követően, 2015. február 1-től 2016. január 31-ig fenntartja a Nyitott Tanulási Központ 

eredményeit és a program egy évig történő további működtetését. 

 

14. A Piculás Civilház kihasználtságának növelése mellett folyamatosan törekedtünk az 

épületegyüttes állapotának javítására. Tagtársainknak, a táboros gyerekeknek, és a 

közösségi szolgálatos diákoknak köszönhetően új kapuoszlopok elhelyezése mellett teljes 

felújításra került az utcai lemezkerítés, új drótfonatos kerítés - a melléképület mellett, - új 

bocskai köves bejáró, betonjárda és belső udvari kerékpártároló készült. Téglaburkolat 

készült a garázs és a külső fatároló. A külső raktár új polcrendszert, vonóvasas megerősítést 

kapott. Megújult a bejárati vaskapu forgórésze, a riasztórendszer is bővítésre és teljes 

korszerűsítésre került. 

 

15. A Nemzeti Művelődési Intézet, 2014. szeptember 1 és 2015. február 28 között megvalósuló 

„II. Kulturális Közfoglalkoztatási Program”-ot hirdetett meg, Sikeres pályázatunknak 

köszönhetően egyesületünk is partnerszervezetként pályázott, és 4 fő foglalkoztatására 

kaptunk lehetőséget. A kulturális közfoglalkoztatottak munkájának köszönhetően 

megvalósult az irattárunk, belső és külső raktárunk rendezése, rendszerezése, leltározása, 

dokumentumaink digitalizálása. Részt vettek rendezvényeink előkészítésében, kiállításunk 

bemutatásában, a városi adventi készülődésben, városi rendezvény, városi kiállítások 

rendezésében, lebonyolításában, őrzésében, a NYITOK munkájának segítésében. Munkánk 

hatékonyabbá tétele és a tagság nagyobb számú bevonása érdekében felkeresték az 

egyesületi tagokat a közösen összeállított kérdőívvel. Részt vettek a falinaptár készítésében, 

meghívókat sokszorosítottak és kézbesítettek, pályázati kiírásokat kutattak fel. A kulturális 

közfoglalkoztatottak Nagy Lajos alelnök irányítása mellett munkájukat összességében 

gördülékenyen végezték. 

 

16. Az egyesület bevétele a személyi jövedelemadó 1%-os felajánlásából a tavalyihoz képest 

kismértékben nőtt (346.245,-/(324.173,-/). Most még aktuális, ezért kérem, hogy 2015. 

évben se feledkezzenek meg az 1% felajánlásáról, barátaikat, ismerőseiket is biztassák erre.  

 

17. Összefogás és támogatás eredményeként februárban újra kiadtuk a Séták Kisújszálláson 

kiadványunkat. Megjelentettük a városvédős falinaptárunkat és a szökőkutas kártyanaptárt, 

melyet gyorsan elkapkodtak. 

 

Mindezeken felül virágosítottunk, gaztalanítottunk, sírokat gondoztunk, parlagfüvet irtottunk, 

részt vettünk városi és vidéki rendezvényeken, közreműködtünk más civilszervezetek 

rendezvényeinek lebonyolításában, kiadványok megjelentetésében, szerkesztésében és még sok 

minden másban. Egyszóval úgy is mondhatnánk, mindenütt ott vagyunk, ahol szükség van ránk. 

 

 

A megváltozott civil törvényből adódó faladatokat teljesítettük. Bár úgy néz ki, hogy bírósági 

joggyakorlat velünk ellentétben nem készült fel feladatai ellátására. A tavaly februárban 

elfogadott alapszabályunk a mai napig nem került bejegyzésre, elfogadásra. A Nagykun 

Kisújszállásért Alapítvány több mint egy éve tartó megszüntetése sem halad előre a bírósági 

döntés hiányában, miközben az alapítvány vagyona érdemi működés hiányában folyamatosan 

csökken. 

 

 



Terven felüli munkák: 

 

1. November 3-án A szociális munka napja alkalmából emléktáblát helyeztünk el a Nyár utca 

5. szám alatti ház falára dr. Garaguly Géza bel- és tüdőgyógyász főorvos emlékére. Az 

avatást egyesületünk szervezte. Reméljük, hogy ezzel is sikerült egy új hagyományt 

elindítanunk. 

 

 

Összességében úgy érezzük, hogy jó évet zártunk, munkánknak nagy eredményei vannak. 

Ismernek és elismernek bennünket városi, megyei, régiós és országos szinten is. Mindannyian 

tudjuk azonban, hogy a támogatási rendszer teljes átalakulása miatt komoly gondot okoz 

működésünk, felvállalt feladataink maradéktalan megvalósítása. Ezért még nagyobb szükség 

van az egyesületi összefogásra, tagjaink, segítőink önzetlen munkájára. Tekintsük az idei évet 

is az összekovácsolás évének. Ismerjük meg még inkább egymást, a közös munkán túl, baráti 

beszélgetések, főzések, rendezvények szervezésével még összetartóbb csapattá, még sikeresebb 

egyesületté válhatunk. 

 

Befejezésül engedjék meg, hogy az elnökség nevében megköszönjem valamennyi egyesületi 

tag önzetlen munkáját, Kisújszállás Város Önkormányzata, az egyéni támogatók, a támogató 

közösségek, és szervezetek támogatását, tevékenységét. 

 

 

Köszönöm, hogy meghallgattak. 

 

 

 

 

Tatár Zoltán 

egyesületi elnök 


